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vezilo
GLASILO DELOVNIH LJUDI DO BETI, KOMET

Vezilo je dvajsetletnik

a b z roz
Leto je naokrog in 

marec —  dan žena. N 
fraz o enakopravnosti ijn 
solza zahvale, niti ne I omo 
nico. Vsem ženam, miitera 
izrekli zahvalo, pohval), to| 
preko leta tako težko i:i 
pomenite veliko, je šk< 
delovne, pridne, zaslužne 
smel hiti samo 8. marca 
leto. Že velikokrat pom 
ha negovati, če hočemo 
temu lahko prispeva /: 
pozornostjo s človečnost} 
z nasmeškom v meglene! 
postanejo velike, ko se u'

ta ponovno trka 8. 
uporabili izguljenih 
loma, ne bomo točili 

elili rož pred vratar- 
in dekletom bi radi 

o besedo, ki nam gre 
usti/a prija ušesu. Da nam 
daff tra titi besedi, da ste 

tudi. 8. marec ne hi

za delček svojega vsak 
zabavno, veselo, uspešni

ajati bi moral skozi vse 
na misel, ki pa jo ho tre- 
ho postala resničnost. K 

kdo svoj delež: s svojo 
, z medsebojno pomočjo, 

jutru. Drobne reči, ki 
ničijo, ko jih  sprejmemo 
a, svoje biti. Pa srečno,

Uredništvo

Verjeli ali ne, toda naše gla
silo izhaja že dvajset let. Veliko 
črnila je preteklo v tem času, to
da lahko bi ga še več, kajti nikoli 
nismo bili povsem zadovoljni z 
našim obveščanjem: govorili 
smo, da je preveč odmaknjeno 
od delavcev, daje nepopolno, da 
ne izžareva življenja in dela v 
naši (a tudi v Kometovi) delovni 
organizaciji.

Takšni in podobni očitki so 
leteli v preteklosti, ne manjka pa 
jih tudi sedaj.

Iskali smo vzroke takšnemu 
stanju in glej čudo: vedno smojih 
našli. Ne zunaj nas, ampak v nas. 
Sami smo krivi, da ni boljše —  
od zgoraj do spodaj. Od tistih, ki 
razpolagajo z informacijami, pa 
jih ne dajo od sebe, do t istih, ki so 
ravnodušni do zapisanega.

Malokdaj smo se oglasili, 
spopadli, povedali svoje mnenje, 
stališče skupine, zato tudi zapi
sano navadno ni imelo pravega 
odjeka. Preveč ravnodušni smo 
bili do glasila, menili smo, daje 
pisanje člankov stvar uredniške
ga odbora.

Pa ni temu tako: list bi moral 
hiti tribuna nas vseh. Sicer je to 
že precej izguljcna fraza, vendar 
resnična.

Kljub vsemu pa je imelo gla
silo nekaj zvestih sodelavcev in ti 
zaslužijo zahvalo in pohvalo. Po 
n jihovi zaslugi je list izhajal (za
dnja l-ta dokaj redno), bilje ta
kšen, kakršnega smo ustvarili. 
Nič boljši, nič slabši.

Oh dvajsetletnici Vezila (prej 
je imel list tudi druga imena, kot 
na primer Trikotažer) bi se mo
rali za hip ustaviti, prcdebatira- 
(i, analizirati in kaj vem kaj še 
vse naše obveščanje. Dati bi mu 
morali več teže, posvetiti bi mu 
morali več pozornosti, kajti 
imam občutek, da smo prevečk
rat hitro zadovoljni z doseženim 
stanjem. Poraja pa se mi tudi 
občutek, da jemljemo obvešča
nje kot nujno zlo, četudi navzven 
radi govorimo, kako se nam zdi 
pomembno, nujno.

Ko pa je treba dati svoj 
prispevek k tej pomembnosti, 
nujnosti, nas navadno ni zraven.

Tako je bilo do zdaj. V bodoče 
bo drugače.

Urednik: TO N I GAŠPER1Č
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SREČNO IN USPESMO

Že stari Rimljani so imeli 
v navadi prvi dan rimskega 
koledarja poravnati dolgove 
in obdarovati tiste, ki sojih 
želeli počastiti.

Danes sicer ne delamo ob
računov le enkrat letno, 
preverjamo se dnevno, mese
čno, periodično. Toda ob 
koncu leta delamo končne 
obračune n«šega ravnanja in 
uspehov, tako v delovnih 
kolektivih, DPO, vsak zase, 
v krogu svojih najbližjih itd.

V teh vrsticah je premalo 
prostora za obravnavo toli
kega dela in naporov, ki smo 
jih lani vložili v naše rezul
tate. Delali smo in uspešno 
uresničili osnovno navodilo 
naših dogovorov pred enim 
letom, da iztisnemo iz raz
položljivih gospodarskih in 
kadrovskih potencialov vse 
za doseganje zastavljenih 
ciljev.

Bili smo enotni, v DPO in 
na delovnih nalogah, zato 
tudi uspešni.

Enako in še boljše bomo 
nadaljevali tudi v novem letu 
1984, ko stojijo pred nami še 
bolj zahtevne naloge.

Ob delu smo pridobili 
nove izkušnje in osnove za v 
bodoče. Ocene in stališča za 
nadaljnje delo smo decemb
ra strnili v zapisnike in ak
cijske programe OOS, 
OO ZK, v vseh TO ZD  DO. 
Tiste skupnega pomena za 
vse OO in delovne ljudi DO, 
smo poenotili januarja 1984.

Prepričani smo, da bomo 
ob koncu leta ponovno rekli: 
„Bili smo enotni in uspešni.”

Vsem delovnim ljudem 
DO „Beti” in njihovim naj
bližjim želimo, čeprav malce 
pozno, v letu 1984 veliko 
sreče, osebnih in delovnih 
uspehov.

DPO BETI



NAŠA ANKETA

N IK O L A  F E R E N C

nosti, stanujem doma, prav ta
ko imam doma tudi hrano. 
Staršem dam nekaj denarja za 
mesec, ostalo pa ostane v 
mojem žepu. Hrano pride
lujemo doma, tako da pod
ražitve prehrambenih a rtik lov  
ne občutimo, razen povišanja 
cen mesa. Obleko si kupujem 
na sezonskih znižanjih in tako 
s svojim osebnim dohodkom 
zaenkrat še shajam. Če pa bi 
imela družino, bi gotovo težje” .

N IK O L A  FERENC, ple- 
tilec v tozdu Pletilnica: „Slabo 
je, slabo. Plače so majhne, v 
trgovinah pa je vse tako drago. 
S tem, ko so nam rekli, da so 
cene zamrznili, nam mečejo le 
pesek v oči. Čeprav sva 
zaposlena oba z ženo, se lahko 
prebijemo skozi mesec le s 
pomočjo kmetije, saj imava tu
di tri otroke. Brez kmetije res 
ne vem, kako bo šlo.”

B A R IČ A  M ATEŠIČ , pre- 
gledovalka surovega pletiva v 
tozdu Metraža: „S standardom 
gremo nazaj. Dela je vse več, 
plače pa so vse manjše. Lažejo, 
da so cene zamrznjene. Pra
vijo, da se bodo cene vrnile na 
raven pred 19. decembrom 
1983. Kdaj? Če se že bodo, 
bodo šle čez dva tedna spet na
zaj. Pri nas živimo glede na de
narne zmožnosti, ki pa niso 
ravno pretirano velike: vse gre 
za življenjsko pomembne stva
ri, luksuza si ne moremo prov- 
oščiti. Dodatnih zaslužkov n i
mamo, ampak živimo le od te
ga, kar zasluživa z možem. 
Glede tega, kako p riti skozi 
mesec, moramo b iti delavci z 
n ižjim i osebnimi dohodki bolj 
študirani kot tisti z visoko 
izobrazbo.”

M A R IC A  ZVONKOV1Č, 
izmenovodja v šivalnici: „Ce- 
ne niso zamrznjene. S tem le 
vlečejo ljudi za nos. Doma 
imamo vsaj zelenjavo, da si ne
kako pomagamo, sicer pa se 
znajdemo, kakor vemo in 
znamo. Z denarjem, ki ga za
služiva z možem, morava pre

Zamrznjene 
pesek v oči

cene -

dohodka. Menim, da tam, kjer 
sta dve plači, lahko za naše 
razmere živijo  dokaj norm al
no. Seveda pa je opazno, da se 
je kupna moč Jugoslovanov v 
zadnjih letih močno zmanjša
la, kar se še posebno pozna ob 
dopustih. Saj ni čudno, da je

Decembra smo se razveselili 
vesti, da bo z zam rznitvijo  cen 
vsaj nekaj mesecev m ir pred 
neprestanimi podražitvami.

Ob neprestanem naraščanju 
cen in dokaj enakem osebnem 
dohodku — le nominalno 
seveda — je jasno, da nam je 
standard nezadržno drvel na
vzdol. Decembrska vest nas je 
torej vsaj delno potolažila, a 
ne za dolgo, saj smo v trgovi
nah in drugje, kjer je moč do
b iti dobrine ali storitve le z de
narjem, opažali, da so cene 
..popravljene” . Sum je potrdila  
tudi novica — če se temu sploh 
še lahko reče novica — zvezne
ga zavoda za statistiko: drob- 
noprodajne cene v januarju  so 
se povečale za 2,3 odstotka, 
kar sicer k ljub  zamrznitvi ni 
pretirano, če seveda ne bi 
vedeli, da gre za zlato sredino 
v statistiki. Bolj zastrašujoče 
pa je, če vemo, da se je samo

Z V O N E  K A M B IČ
sveža zelenjava, brez. ketere si 
tudi pozim i ne moremo preds
tavlja ti življenja, podražila za 
slabih 12 odst. ter da so se 
življenjski stroški januarja le
tos v prim erjavi z januarjem v 
preteklem letu povečali za 
dobrih 61 odst. O tem, kako 
gledajo na podražitve, zamrz- 
nitvei in padec standarda, pa 
so nam povedali delavci me
tliške Beti naslednje:

ZVO NE K A M B IČ , učitelj 
STM in obrambe in zaščite v 
Izobraževalnem centru Beti: 
„V  tistih družinah, kjer je 
zaposlen le en, zelo težko 
pridejo skozi mesec, posebno 
še, če ne obdelujejo zemlje ali 
n im ajo nobenega drugega vira

Z V O N K A  P A L Č IČ
tako, ko pa ne spoštujemo 
dogovorov, zato pa prihaja do 
gospodarskih razmer, v kakr
šnih smo se znašli. A tudi 
ljudje na delovnih mestih ne 
dajo od sebe tistega, kar bi 
m orali dati. Priznam, da še 
vedno lahko pridem skozi 
mesec, vendar zato, ker imam 
n jivo in vinograd, s samo 
plačo pa bi šlo bolj težko, saj 
so se tudi v prosveti v zadnjem 
času plače močno zmanjšale. 
Glede na izobrazbo in delovne 
izkušnje, ki jih  imam, bi v pr
oizvodnji dobil najmanj za 
star m ilijon  dinarjev večji 
osebni dohodek. Toda kaj 
hočem, v šolstvu sem pristal 
zaradi entuziazma."

Z V O N K A  P A LČ IČ , kuha
rica v Beti: ..Sedaj sem še sa
ma, nimam posebnih

hraniti štiričlansko družino in 
še kaj kup iti za novo hišo. 
Obleko največkrat sešijem do
ma, o kakšnem luksuzu pa ni 
govora.”

A N IC A  KO Č EVAR , učite
ljica praktičnega pouka v 
Izobraževalnem centru Beti: 
..Zamrznitev cen? Kje neki! 
Pravijo, da bodo šle cene na
zaj. Potem pa bomo opazili, 
da se bodo na primer znižale le 
za kakšnih 50 par. Ljudje zgu
b lja jo zaupanje, ker se ne 
držim o dogovorjenega. Z mo
žem prineseva domov 30.000 
dinarjev na mesec, poleg tega 
sin študira, hčerka pa je 
srednješolka. Stroški so zato 
veliki in moramo b iti pravi

M A R IC A  Z V O N K O V IČ

A N IC A  K O Č E V A R
tu namreč pridelam vso zele
njavo, prav tako doma spletem 
in sešijem oblačila za vso 
družino, mož pa ima popol
dansko obrt."

B. M.

umetniki, da preživimo mesec. 
K ljub  vsemu smo si še lahko 
provoščili morje, a lani ne več 
in tudi za letos ne vem, kako 
bo. Sicer pa smo še na dobrem 
v prim erjavi z mnogimi drugi
mi družinami, ki so odvisne le 
od osebnega dohodka. Na vr-

B A RICA  M A T E Š IČ



NOV ZNAK:

Sestavljanje in pisanje dopisov
68330 METLIKA, Tovarniška 2 
Telefon: (068) 58-170 
Telex: 35719 beti yu
Zbirni račun realizacije: 52130-833-49003  
SDK Metlika

DSSS —  SEKTOR ZA O R G A N IZA C IJO  
IN  IN FO R M A C IJS K E  S ISTEM E  

DO „B E TI” 
— SESTAVLJALCEM  D O P IS O V  

68330 M E TL IK A  
Tovarniška 2 

SESTAVLJANJE IN  PISANJE D O P IS O V

Nedavno so b ili natisnjeni novi obrazci za dopis z novim  znakom Beti ter z novo razpored itv ijo  po lj za naslov in ostale potrebne oznake in podatke na njem. 
Nekateri ko r is tn ik i so jih  že priče li upo rab lja ti, d rug i pa jih  bodo potem, ko bodo pošli vsi stari obrazci. Uvedba novega obrazca za dopis, kakršen je ta, sodi v 
sklop postopnega celokupnega uvajanja novega znaka Beti na dokum entacijo  in druge medije (sredstva kom unic iran ja), na katerih se mora iz takšn ih ali druga
čnih razlogov po ja v lja ti znak firm e.

Za novi znak Beti, k i ga je  ob liko va l akademski s lika r Peter V E R N IK  iz M aribora , se nismo od lo č ili kar tako. Ker zaenkrat z n jim  še nismo uspeli op rem iti vseh 
medijev, vsakdo lahko  že danes opazi, da im am o za kom uniciran je  z zunanjim  svetom in navznoter v uporab i kakih  5, če ne celo več različn ih  tipov napisov znaka 
naše delovne organizacije. A prav preko ustrezne urejenosti dokum entacije in vseh osta lih  medijev, p ri čemer znak firm e igra precejšnjo v logo, dobiva zunanji svet 
(dom ači in tu ji poslovni pa rtne rji, razne instituc ije  ter vsi d rug i), svoje prve vtise o večji a li manjši stopnji organiz iranosti firm e, s katero vzpostavlja stike.

Svojo nada ljn jo  predstavo o solidnosti firm e in d isc ip lin i v njej, o znanju in sposobnostih njenih delavcev, in  še o čem, pa ves ta zunanji svet največkrat dobiva 
preko načina kom un ic iran ja  z n jim  s pom očjo dopisov, k i j i  h bodisi redno a li pa samo od časa do časa, prejema od raznih služb naše delovne organizacije. Semkaj 
poleg vsebine dopisov sodi tud i n jihova ob lika , a li se odpošilja jo  pravočasno a li ne, kdo jih  sploh lahko  odpošilja , v čigavem imenu ter kdo jih  pravilom a mora 
podpisovati.

Vsebina dopisov je  lahko kaj različna. Zanjo  velja, da mora b it i na vsakem dopisu podana č im bo lj razum ljivo  in na ustreznem strokovnem  n ivo ju . Splošno 
prav ilo  je, da se mora av to r pri slehernem, na videz še tako  nepomembnem dopisu, vedno znova in znova p o tru d it i, saj z vsakim  dopisom  navzven predstavlja 
zlasti firm o , a na neki način tud i samega sebe.

Žal pa je  vsebina dopisov m arsikdaj precej popačena in to  iz večjih razlogov. N em a lokra t se dogaja, da so rokopis i dopisov, k i j ih  tajn ice-korespondentke od 
sestavljalcev prejemajo za prepis na pisalni stro j, skra jno neč itljiv i, ka r prepisovalkam  povzroča nemajhne muke ter ob iča jno vod i do do ločenih popačenosti 
dopisov. A  ker sc z odprem o pošte največkrat zelo m udi, gredo tako  popačeni tud i dalje do raznih naslovnikov.

P om anjk ljivost poznavanja pravil gram atike jez ika, v katerem se sestavljajo dopis i, tako  avtorjev, ne oziraje se na n jihov položaj in stopn jo  akademske izob
razbe. ko t tud i ta jn ic— korespondentk, k i j ih  izp isuje jo na pisaln ih s tro jih , je  ravno tako  eden od vzrokov za vsebinsko š ibkost naših dopisov. M enim o, da ne bi 
smelo b it i n ikom ur, kadar sestavlja dopis in natančno ne ve, kako bi se na jpravilneje izrazil o neki zadevi, izpod časti, če za to  povpraša svojega sodelavca, pa 
čeprav h ierarh ično sebi podrejenega. Namreč a ko  je dopis s še tako s tro kb vn o  zahtevno tem o gram atično p o m an jk ljiv , lahko  ta tema postane m očno diletantska, 
a njen av to r na mah nestrokovnjak, pa najsi ga spodaj pri podpisu krasi še tako  zveneč akademski naslov.

S poslovn im i parnerji iz naše republike občujem o v slovenskem jez iku. Po ustavi bi im eli vso pravico tud i s partnerji iz d rug ih  repub lik  kom un ic ira ti v ma
tičnem, slovenskem jez iku, vendar iz izkušenj vemo, da seje, predvsem v izogib m ožnim  nesporazumom, bo lje p o trd iti ter dopise sestavljati v srbohrvaškem 
jez iku. Ker se nahajam o v neposredni b liž in i sosednje republike, od koder im am o skoraj v vsaki s trokovn i službi, k i se ukvarja  s poslovno korespondenco, 
zaposlenih po nekaj delavcev, tud i prav ilnost sestavljanja dopisov v srbohrvaškem jez iku  ne bi smela b it i neki večji problem . K a te riko li jezik se uporab lja  p ri 
kom un ic iran ju  z Jugoslovanskim i poslovn im i pa rtne rji, je  po trebno paziti predvsem na to , da v slučaju, ako  dopis sestavlja slovenski av to r ter ga pošilja  v neko 
od osta lih  repub lik , ni napisan v ..hrvaško- slovenskem” jez iku in ako ga sestavlja neslovenski avto r ter ga pošilja v neko od osta lih  repub lik , ni napisan v 
"hrvaško- slovenskem” jez iku in ako  ga sestavlja neslovenski avto r ter ga pošilja nekomu v S lovenijo, ni napisan recimo v ..slovensko-hrvaškem” jeziku. Verje li ali 
ne, tud i ta dva jezika, ki smo ju  stav ili v narekovaj, sta poznana iz korespondenčne prakse naše delovne organizacije.

V svetu, poslovno razvitejšem od nas, zelo pazijo  na to , da sta tako  vsebina kot tud i o b lika  dopisa takorekoč brezhibni. V nekaterih firm ah im a joce lo  posebno 
službo, ki pred odprem o pošte ko n tro lira  sleherni dopis, da sc pri kom un ic iran ju  s poslovn im i partnerji ja  neb i moglo zgoditi kaj nepredvidenega v smeri okrn itve 
njihovega ugleda. Rod lupo kon tro le  te službe so poleg vsebine in ob like  dopisov tud i uporab ljen i takt do poslovnih partnerjev, rok i za odgovore na določene 
dopise in celo to , a li so podpisani od ustreznih vod ij organizacijskih enot a li ne.

Pri nas m ora veljati vsaj to  p rav ilo , da dopis brez kon tro le  in podpisa odgovornega organizacijskega vodje (sektorja oz. T O Z D ), ne b i smel prekoračiti praga 
naše delovne organizacije, če je d ire k to r sektorja ali T O Z D  tud i avto r dopisa, ga desno spodaj podpiše samo on, če pa je avto r dopisa vodja neke nižje organiza
cijske enote ali referent, ga mora levo spodaj podpisati najprej slednji in desno d ire k to r sektorja oz. T O Z D . A v to r dopisa je v tem drugem prim eru prav gotovo 
odgovoren za reševanje problem a, ki se obravnava z dopisom , kar tore j samo olajšuje m oreb itno nadaljnje kom uniciran je  po obravnavani zadevi.

beti
M E TLIK A  
BELOKRANJSKA  
TR IK O TA ŽN A  IN D U STR IJA

(Nadaljevanje v prihodnji številki)



M L A D I IZ  KO M ETA:

Precej
opravljenega dela

Obdobje 1982/83 je pote
kalo v pogojih nadaljnega 
zaostrovanja ekonomske si
tuacije ter ob velikih družbe
nih prizadevanjih za stabiliza
cijo gospodarstva, kar je tudi 
vplivalo na delovanje in ak
tivnost naše OO ZSMS.

Usmeritve in akcije smo 
gradili na dejstvo da smo m la
dina socialna struktura, da se 
vsa družbena protislovja še 
posebej odražajo pri m ladih. 
Zato moramo tudi v naši sre
din i zagotoviti povezovanje 
interesnega združevanja, izg
rajevati organizacijo, ki bo v 
najširši ob lik i odprta za enako 
misleče. Toda še vedno ne 
moremo govoriti o široki ak
tivnosti m ladih v naši DO, 
k ljub  temu da nas je zaposle
nih veliko m ladih, ki bi 
vključevala še večje število 
mladih v odločanju o temelj
nih vprašanjih socialističnega 
razvoja, kar je tudi pravica in 
dolžnost vsakega mladega.

Zavedamo se, da je velika 
ovira pri našem delu dv
oizmensko delo, vezanost na 
prevoz, saj razen delavskega 
avtobusa in železnice, drugega 
prevoza skoraj ni. Povedati pa 
moram, da je večji del mladih 
iz občine Ozalj, ki so oddaljeni 
od delovne organizacijr 5, 10 
km in še več.

Del krivde leži tudi v slabem 
in form iran ju , k ljub  temu da 
večino inform acij posreduje
mo preko razglasne postaje.

Pri vsem tem pa je velikega 
pomena delegatski sistem, saj 
smo mladi zadovoljivo zasto
pani, in sicer v delegacijah SIS 
21%, v zboru združenega dela 
in družbeno-političnih skup
nostih 14%, v ostalih samou
pravnih organizacijah pa je 
zastopanost 41%. K ljub  dobri 
zastopanosti pa mladi še vedno 
premalo zastopamo svoje in 
terese, za kar je več vzrokov. 
D ostikrat neusklajena stališča 
predsedstva, bojazen pred kon
f l ik t i s poslovodnim i s truktu 
rami, bojazen pred neupošte
vanjem mnenj ali stališč.

Smo povezani in sodelujemo 
z ostalim i družbeno-politi- 
čnim i organizacijam i, tako z 
ZK kot s sindikatom , velikega 
pomena pa je tudi vključe
vanje m ladih v ZK  za izb
oljšanje dela v naši osnovni ce
lic i mladih.

Na področju mladinskega 
prostovoljnega dela je v zad
njem obdobju narejen premik, 
saj smo organizirali v pretek
lem letu nekaj akcij. Uredili 
smo okolico delovne organiza

cije, ter okolico počitniške hiše 
v Cervarju. Tu bi omenila, da 
nam je delovna organizacija 
krila  stroške prevoza in nam 
na ta način prispevala sredstva 
v preteklem obdobju. Akcija, 
ki je bila tudi neke vrste izlet, 
pa bi bila še bolj uspešna, če bi 
se je udeležilo večje število 
m ladink in mladincev. Iz tega 
je razvidno, da tudi sodelo
vanje take vrste ni veliko.

Lanskih delovnih akcij smo 
se udeležili samo z eno udele
ženko, ki je sodelovala na 
zvezni M D A  „Posočje 83” . 
K ljub  širokemu obveščanju z 
rezultatom evidentiranja ne 
moremo b iti zadovoljni, saj bi 
se m orali M D A  udeležiti iz 
naše OO dve brigadirki. M ladi 
se torej na tem področju še 
nismo izkazali.

V naši OO smo vključeni tu 
di v vse oblike SLO, tako je ne
kaj m ladink prostovoljk p ri
stopilo v enote TO, ki so že 
sodelovale na raznih pohodih, 
taborjenjih in usposabljanjih 
Tu imata velik pomen tudi ga
silski desetini, ki sta sestavljeni 
iz mladih članov, od katerih 
ena operativna desetina sode
luje na vseh občinskih ter pok
rajinskih tekmovanjih občin
ske gasilske zveze.

V počastitev praznika JLA , 
je tudi naša ekipa sodelovala 
na kvizu ..Mladost v pesmi, 
besedi in spretnosti” . M ladi 
smo b ili aktivn i tudi pri ku l
turni dejavnosti, zlasti ob 
sprejemu zvezne štafete mla
dosti.

K ljub  temu da se tu naše 
delo konča, bi morali še večji 
poudarek dati problemom v 
naši DO in dati več pozornosti 
zaposlovanju, štipendiranju, 
stanovanjski problematiki, ka
kor tudi poiskati vzroke in 
rešitve za mlade v neposredni 
proizvodnji, ki težko dose
ga njo norme.

Še je težav, s katerim i se 
mladi v naši OO ukvarjamo in 
katerim bo potrebno posvetiti 
več pozornosti, zlasti bo mora
la naša akcija b iti usmerjena v 
izvajanje stališč in interesov 
vseh članov naše mladinske 
organizacije, kar je tudi edini 
pogoj in možnost, da naša 
mladinska organizacija odgo
vori stvarnim interesom mlade 
generacije, in da vključi vse 
mlade v proces graditve po li
tičnega sistema socialističnega 
samoupravljanja.

Na programski konferenci, 
ki smo jo  imeli januarja

(nadaljevanje na 5. st.)

PRED 8. MARCEM  — Ženske so rade lepe. Tako je tudi prav,
kajti po njihovi zaslugi je lepši tudi svet, ki se nam zdi včasih pust in 
siv. Dekleta in žene se lahko polepšajo v našem frizerskem salonu, 
kije v stavbi kot je trgovina. K prijetnemu počutju pripomore frize
rka Milka, zgovorno in simpatično dekle. Zdaj pred osmim 
marcem bo imela Milka polne roke dela. (Foto: B. Matkovič)

PRECEJ DELA...

(nadaljevanje s 4. st.)

letošnjega leta, smo mladi izo
b likovali program dela za leto 
1984, s katerim smo vključeni 
v delo OK ZSMS M etlika.

Program dela zajema vsa 
področja delovanja mladih:

— idejno politično uspo
sabljanje,

— vključevanje m ladih pri 
izvajanju načrta dolgoročne 
gospodarske stabilizacije,

— vloga mladih v DPS,
— prisotnost pri zaključnih 

računih v OZD,

TEČAJ T U J IH  
JE Z IK O V

V prostorih Srednje šole 
tekstilne usmeritve potekata 
že dalj časa tečaja nemškega in 
angleškega jezika. Nemški je 
nadaljevalni, angleški pa zače
tni. Udeleženci bodo presedeli 
za k lopm i osemdeset šolskih 
ur. Za posameznike je obisko
vanje tečaja obvezno, niso pa 
redki, ki se žele sami izpopol
n iti v znanju teh dveh tujih 
jezikov. Tečaj nemškega jezi
ka vodi M iro  Plut, angleškega 
pa M ira Štefanič.

Slušatelji bodo opravlja li na 
koncu predavanj in vaj izpit. 
Vsem, ki ga bodo opravili us
pešno, ne bo potrebno prispe
vati n iti dinarja.

— prostorska problemati
ka in organiziranost,

— vloga in položaj mladih 
v DO,

— prireditve ob praznova
nju državnih praznikov,

— mladinsko prostovoljno 
delo,

— mladinci prostovoljci v 
enotah TO in mladinci pohod
n iki,

— vključevanje v delo DO-
D,

— inform ativna dejavnost,
— vključevanje v prazno

vanje meseca mladosti in 
sprejem zvezne štafete.

M ladinski aktiv 
K O M E T  M etlika

O G LE D  O L IM P IA D E
Blizu sto učenk Srednje 

tekstilne šole se je odpeljalo 
18., 19. in 20. februarja v Sa
rajevo na ogled o lim pijskih  
iger in mesta. Ob povratku so 
se ustavili še v Jasenovcu in na 
Kozari. V Bosno so odšli z 
dvema Integralovima avtobu
soma, izlet pa je posameznika 
veljal 2400 dinarejv.



PREBERITE:

ZA H VA LA

Ob boleči izgubi drage 
mame Milke Železnjak se 
iskreno zahvaljujem sode
lavcem T O ZD  konfekcija 
Metlika za podarjeni venec, 
izraze sožalja ter denarno 
pomoč.

Žalujoča hčerka 
Dragica Piškurič 

z družino

ZA H VA LA

Ob nenadomestljivi izgu
bi svojega očeta FRANCA 
M AZELETA se iskreno za
hvaljujem sodelavcem in so
delavkam iz TO ZD  Konfek
cija Metlika za izražena 
sožalja, pomoč, podarjen 
venec in spremstvo na njego
vi zadnji poti.

Žalujoča hči 
SILVA M AZELE

ZA H VA LA

Ob mnogo prerani in bol
eči izgubi mojega dragega 
moža Jožeta Petriča iz Ro- 
salnic se iskreno zahva
ljujem osnovni organizaciji 
sindikata in sodelavcem 
T O ZD  kodranka in volna za 
cvetje, in denarno pomoč. 
Hvala vsem, ki ste mi v teh 
težkih trenutkih stali ob st
rani, mi izrekli sožalje, in 
mojega moža spremili na 
njegovi zadnji poti.

žena Marija in hčerki

ZA H VA LA

Ob boleči in nenadomest
ljivi izgubi moje drage mame 
Kate Javorščak iz Obreža se 
iskreno zahvaljujemo sode
lavcem iz T O Z D  konfekcija 
Metlika za podarjeni venec, 
denarno pomoč in izrečena 
sožalja. Hvala vsem, ki ste 
mi kakorkolj pomagali.

Žalujoča hčerka 
Štefica Jakšič 

z družino

ZA H VA LA

Ob izgubi brata Ivana 
Galinca z Vivodine se zahva
ljujem sodelavcem TO ZD  
kodranka za podarjeni venec 
in denarno pomoč

sestra Andela Mahovlič

Kaj bo delal 
sindikat?

V letu, ko so razpoložljive 
materialne rezerve majhne in 
ko se pogoji gospodarjenja še 
zaostrujejo, dobiva aktivnost 
organiziranih subjektivnih sil 
še večji pomen kot sicer. Tako 
si letos ni mogoče zamisliti ak
tivnosti sindikalnih organiza
cij in organov brez vztrajnega 
razlaganja položaja in m obi
lizacije vseh delavcev za dose
ganje z resolucijo in plani zas
tavljenih ciljev.

Kaj potemtakem čaka letos 
sindikalne aktiviste? Najprej 
so tu vse aktivnosti za p ridob i
vanje dohodka. Dohodek kot 
rezultat večje produktivnosti, 
zmanjševanja materialnih stro
škov ter združevanja dela in 
sredstev mora postati temeljna 
usmeritev dela sindikalnih ak
tivistov. H kra ti pa se bo treba 
dobro p rip rav iti na odmrz
nitev cen. Že zdaj moramo 
zagotoviti, da se ob odm rzni
tv i cene ne bodo povečevale v 
nedogled in da ozdi ne bodo 
poskušali vseh upravičenih in 
neupravičenih stroškov preva
lit i na cene.

Razprave o zaključnih raču
nih so že prva taka priložnost, 
kjer naj sindikalni organi oce
nijo poslovna poročila, tudi z 
omenjenega vidika, in s tem 
nastopijo na zborih delavcev. 
Prav tako naj bi z zaključnim i 
računi začeli s hitrejšim odpra
vljanjem izgub — ne samo za
radi ekonomskih razlogov, 
ampak tudi zato, ker izgube 
objektivno spodbujajo etati
zem in adm inistriranje, sam
oupravljanje pa omejujejo na 
formalnost.

Drugo pomembno področje 
sindikalne dejavnosti je izpo
polnjevanje sistema delitve, ki 
je prav gotovo tudi v funkciji 
prve naloge — doseganja 
dohodka.

Tretje obsežno področje, s 
katerim se bo sindikat srečeval 
letos, je dograjevanje samou
pravne organiziranosti in za
konodaje. Ne samo da se 
srečujemo z zaostojem pri uve
ljavljan ju socialističnih proiz
vodnih odnosov, ampak ob
jektivno  in subjektivno obsta
ja jo  težnje po spreminjanju in 
celo ukin janju teh odnosov. 
Tako je v zadnjem času zelo 
naraslo število reorganizacij, 
tudi take so, ki ne upoštevajo 
ustavne vloge tozda.

Sindikat pa je tudi zakon
sko prostojen za dajanje mnenj. 
Pobude in predloge za reorga- 
niziranje bomo zato v sindika
tu ocenjevali predvsem glede

tega, ko liko  takšna reorga
nizacija krepi družbenoeko
nomski položaj delavcev kot 
upravljalcev z družbenimi sred
stvi reprodukcije. Na ravni re
publike pa bo treba p ripraviti 
družbeni dogovor o podrob
nejših merilih za oblikovanje 
tozdov.

Aktivnost zveze sindikatov 
v političnem  oziroma dele
gatskem sistemu bo temeljila 
na spoznanju, da mora b iti sin
d ikat bolj prisoten povsod 
tam, kjer se zakoni in samou
pravne odločitve pripravlja jo , 
posebej tiste, ki vplivajo na 
materialni in socialni položaj 
delavcev.

V prvem trimesečju letos 
bomo od problematike, ki jo  
bo obravnaval zbor združene
ga dela republiške skupščine, v 
sindikatu največ pozornosti 
namenili preobrazbi odnosov 
v gospodarjenju z denarjem v 
bankah, analizi drobnega go
spodarstva in zakonom s 
področja urejanja prostora. 
Nenazadnje pa se moramo za 
vse te naloge tudi usposobiti. 
Posebej zato, ker so v vodstva 
sindikalnih organizacij prišli 
številni novi ljudje.

Prav tako pa v sindikatu ne 
smemo pozabiti na usposa
bljanje delegatov in članov de
lavskih svetov. V klubih sam- 
oupravljalcev pa bi lahko 
predsedniki delavskih svetov 
izmenjavali izkušnje o dopol
njevanju samoupravne zako
nodaje v tozdih, o reorganiza
cijah, o razmerju med odl
očanjem z osebnim izjavlja
njem in odločanjem prek 
delavskih svetov, o odgovor
nosti poslovodnih organov in 
podobno.

Z. J.

U Č IL N IC A  ZA  
OTP

Eno izmed učilnic Srednje 
šole tekstilne usmeritve so 
preuredili v učilnico za pred
met osnove tehnike in p r
oizvodnje. Učilnica je pogoj za 
verifikacijo  šole. Denar za

Jože Kapušin je bil izvoljen 
za novega predsednika izvr
šnega odbora osnovne orga
nizacije sindikata v delovni 
skupnosti skupnih služb. Na 
sliki je nasmejan in s kozar
cem v roki, kar pa ne pome
ni, da bo ostalo tako skozi 
ves njegov mandat. Sindikat 
mora izpolnjevati pomemb
ne naloge, Jože Kapušin bo 
tu lahko v veliko pomoč, saj 
ima nemalo izkušenj z dela 
pri mladinski organizaciji. 
(Foto: B. Matkovič)

opremo jc prispevala Posebna 
izobraževalna skupnost za tek
stil, nekaj del so opravili delav
ci Beti, drugo pa Sloveni
jales—TO ZD  ingeniring. Opre
ma je veljala novi m ilijon.

RAZSTAVLJAL  
TU G O  LEBIČ

Nekaj dni je razstavljal v 
naši restavraciji novomeški 
s likar Tugo Lebič. Razstavlje
na platna so bila našim de
lavcem všeč, ni pa znano, če je 
kdo kakšno sliko tudi odkupil. 
Na okviru vsake je bila namreč 
napisana tudi cena, in če so se 
nam še tako cedile sline, so v 
Beti najbrž redki, ki bi se odl
očili za nakup.



O BISK V LJUBLJANI:

Po lastni 
pameti in 
izkušnjah

Sedaj ko se še zavijamo v 
tople plašče, ko razmišljamo, 
na katerih smučiščih je več 
snega in manj drena, da bi se 
lahko čim bolj nasmučali, ko 
le malokdo že pom isli, kaj bo 

; oblekel spomladi in kakšne 
novosti bo prinesel nov modni 
val, pa modne kreatorke me
tliške Beti Ana M arija  Vernik, 
Andreja Vodnik — Ovsenjak, 
Bojana D oln ičar in Majda 
Jakončič že razmišljajo o tem, 
kako se bomo oblačili p rihod
njo jesen in zimo. Ob ne
davnem obisku v n jihovi kre- 
atorski delavnici na Tolstojevi 
v L jub ljan i so namreč p ripra 
vljale modele za kolekcijo 
JESEN — Z IM A  85.

STA B IL IZA C IJA  
P O M E N I VEČ DELA
Beseda je najprej stekla o 

stabilizaciji, o stabilizaciji pri 
n jih , v tovarni Beti in seveda 
pri kupcih. O tem in še mar
sičem drugem, seje razgovori
la zgovorna Ana M arija  Ver
nik, oziroma Pika, kakor jo  
kličejo, njene soustvarjalke pa 
so le tu in tam — seveda ko so 
prišle do besede — pristavile 
svoj lonček, sicer pa vztrajno 
prikimavale ter s tem potrje
vale, da se strin ja jo s P ik in im i 
besedami.

..Stabilizacijo občutimo ta
ko, da delamo veliko več kot 
nekdaj,” je začela Pika, „saj 
imamo veliko več kolekcij, a 
tudi sejmov. Poleg kolekcij 
jesen—zima in pom lad— po
letje, pripravljam o še posebno 
izvozno kolekcijo kopalk, vsa
ko leto pa se predstavimo tudi 
na dveh beograjskih in dveh 
sarajevskih modnih sejmih ter 
na sejmu v L jubljan i in 
Skopju.”

V izvozu vodi, kot rečeno, 
kolekcija kopalk, zadnje čase 
pa vse bolj prodirajo na tu ji trg 
s tako imenovanim jogging 
programom, torej s trenirkam i 
iz kosmatenega bombaža, ki 
so primerne tako za šport kot 
vsakdanjo rabo. Tudi med ar
tik li za domači trg posvečajo 
veliko pozornosti kopalkam, 
pa karate programu, sedaj p ri
pravlja jo ekskluzivni program 
moškega spodnjega perila Ada- 
mo, ki bo nadomestil nekdanji 
Jockey, sicer pa opažajo, da se 
vedno bolj manjša kolekcija 
ostalih a rtik lov  na račun izv
ozne kolekcije.

Kreatorke so se pohvalile, 
da težav z materiali n imajo, saj 
uporabljajo tiste, ki jih  izde
lujejo v Beti. Zavedajo se, da v 
Beti sicer pride do težav pri na
kupu katerega izmed mate
ria lov, vendar teh težav v L ju 
bljani ne občutijo, saj dobijo 
vse blago, ki ga naročijo. Med 
materiali pa prevladuje pred
vsem lycra, ki je tudi na 
svetovnem trgu za kopalke 
najpopularnejša. Naša lycra se 
tudi po kva lite ti lahko prime
rja s tisto na Zahodu, kar pa 
po P ikinih besedah ni moč tr 
d iti za bombaž, saj dobijo naj
slabšo surovino. Zato s tren i
rkam i težko dosežejo kva
liteto, s katero bi b ili n jihovi 
kugci, zlasti Nemci, zadovoljni.

Če kreatorke z materiali n i
majo težav, pa to ni moč trd iti 
za modne dodatke, ki so jih  
nekdaj veliko uvažali, sedaj pa 
uvoza takorekoč ni več. Zato 
se poslužujejo domačih mod
nih dodatkov ali pa jih  na
ročijo pri obrtn ik ih .

M O D A  84: 
Ž IV E  BARVE 

IN  O H LA P N O S T
Na januarskem modnem 

sejmu v L jub ljan i je Beti 
predstavila kolekcijo pomlad 
— poletje 84, za katero je 
prejela tudi diplom o „L ju - 
bljanski zmaj” . Pika, Andreja, 
Bojana in Majda so za ta sejem 
pripravile jogging program ter 
obleke in komplete za prosti 
čas, oz. večnamenske obleke, 
ki so primerne tako za dom 
kot za na cesto.

Sicer pa pravi Pika o letošnji 
modi takole: „Za kopalke ve
lja, da bodo v živih, fluore
scenčnih barvah, pogosti bodo 
tudi afriški m otiv i, na primer 
m otiv kače, leoparda. K ro ji 
bodo močno izrezani, kar

BOJANA D O LN IČ A R

pomeni, da bodo izrezi pri no
gah segali skoraj do pasu ter 
da bodo prevladovali g loboki 
dekolteji. Novost bosta letos 
Tarzan in Hollywood stil. Za

ANDREJA V O D N IK

prvega je značilno zlasti veliko 
resic, za drugega pa nabrane, 
črtaste ali pikaste kopalke 
svetlečih barv.”

Enako, zlasti kar se tiče 
barv, velja tudi za ostale ar
tikle iz pomladansko-poletne 
kolekcije, sicer pa gre za čim 
bolj ohlapna oblačila. Predvsem 
majice bodo kratke in široke, 
kar pa se tiče oblek, poudarek 
ne bo na m in iju , kot je bilo 
morda pričakovati glede na 
lansko modo, bo pa m ini še 
prisoten.

Kreatorke priznavajo, da 
se, ko pripravlja jo  domače 
kolekcije, držijo klasike, ki gre 
bolj v prodajo. Razlog zato pa 
je tudi v premajhnih kapacite
tah v proizvodnji, saj velik del 
proizvodnje namenijo za izv
oz, zato morajo za domači trg 
šivati tisto, kar gre bolj v pro
dajo, torej tiste artikle, ki so 
nujnejši in enostavnejši. S tem 
pa n ikakor ne m islijo, da zane
marjajo oblikovanje domačih 
artiklov.

„Včasih so tudi izvozne 
kolekcije zahtevale predvsem 
klasiko, danes pa morajo b iti 
čim bolj modne. Če niso 
oblačila „na l in i j i” , nimamo s 
čim konku rira ti,” je odkrita 
Pika.

Z D E L O M  ZE  
ZA LETO  NAPREJ

Modne kreatorke se večkrat 
sprehodijo tudi po tu jih  mod
nih sejmih, čeprav priznavajo, 
da le-ti niso povsod tako odpr
ti kot p ri nas. Marsikje jih  prav 
ljubosumno skrivajo. Sicer pa 
gredo na tuje sejme pogledat 
le, kam gredo modne smer
nice, ki jih  potem prilagodijo 
svojim zmogljivostim, mate
rialom  in ljudem, drugače pa 
delajo po svoji pameti in 
izkušnjah.

V jesensko-zimski kolekciji, 
ki jo  je domači trg že sprejel, in 
ki jo  Betine kreatorke pravkar 
pripravlja jo , bo prevladoval 
takoimenovan. „T ” stil — 
torej široka ramena in ožji 
spodnji del oblačil. Poleg tega 
bodo od vsakega izmed bolj

interesantnih modelov pobrali 
določene značilnosti. Tako bo 
japonski stil vključen v karate 
program, skandinavski pa v 
jog&ing-

„Zal se v rednih kolekcijah 
ne moremo preveč izživlja ti, 
zato pa imamo modne sejme, 
na katerih lahko zares po
kažemo vso svojo kreativnos- 
t , ” pravi Pika, k i takoj prista
vi, da ni res, kar jim  očitajo, da 
namreč modelov, ob katerih se 
obiskovalcem sejmov cedijo 
sline, ni moč kup iti v prodajal
nah. „Vedno naredimo sejem
sko kolekcijo, čeprav seveda v 
manjši ko lič in i kot redno. A  
kaj, ko je Jugoslavija tako ve
lika, da teh izdelkov ni moč 
najti povsod. Prav tako vsa 
kolekcija, zbrana v katalogu, 
ni naenkrat naprodaj,” še 
pristavi.

Čeprav m orajo Betine mod
ne kreatorke, kot same pra
vijo, modele prilagod iti žepu 
povprečnega Jugoslovana, in 
čeprav se lahko izživlja jo le v 
sejemskih kolekcijah, je od 
njih moč pričakovati še vrsto 
zanimivih novosti. Zlasti še,
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ker imajo še veliko idej in ker 
jih  nihče ne ovira v kreativnos
ti — kar je najpomembnejše.

„ In  tud i delovne razmere 
imamo zelo dobre, takorekoč 
pri rok i pa modelarke, p rik ro - 
jevalke in šivilje, tako da se ne 
le ideje, ampak tudi vsi prvi 
vzorci rod ijo  v L jub ljan i,” so 
bile zadovoljne Betine kreator
ke s Tolstojeve ulice.

M. B.



ZANIMIVOSTI

Zanimiv
začetek

Pred kra tk im  so v register 
okrožnega gospodarskega so
dišča v Beogradu vpisali prvo 
m ladinsko tovarno z uradnim  J  

imenom delovna organizacija 
m ladinska tovarna obutve 
Dobanovci-Beograd Do kon
ca leta bo 54 brezposelnih mla
dincev tako dob ilo  prve delov
ne knjižice, začetek pro izvod
nje pa je predviden za pomlad 
1984, je novinarju  Tanjuga 
povedal vršilec dolžnosti d i
rektorja  te tovarne v ustana
vljan ju Pera Dam janovič. M i
mogrede dodajm o, da opra
vlja Dam janovič to dolžnost 
brezplačno.

Ta tovarna bo izjemna še z 
drugih v id ikov. Predvsem je 
njen ustanovitelj predsedstvo 
mestne konference ZSMS Beo
grada, ki je že ustanovitelj 
mnogih ob lik  organiziranosti 
m ladih, vendar doslej še ni us
tanovila proizvodne organiza
cije. V bistvu bo to tovarna 
pripravnikov, saj bo vsem de
lavcem, razen dvema poslo
vodjema, ki j ih  bodo dob ili iz 
obutvene industrije Beograd, 
to njihova prva zaposlitev. To
varna bo imela direktorja  in 
samo enega administrativnega 
delavca, in to brez pisarne — 
njuni delovni mizi bosta ob pr
oizvodnem traku.

Pri uresničevanju tega na
črta jim  je najbolj pomagala 
obutvena industrija Beograd, 
je nadaljeval Damjanovič. M la
dim  brezposelnim je ponudila 
ne le delo, temveč tudi stroje.

i m / m

Društvo inženirjev in teh
nikov tekstilcev pripravlja v 
soboto, 3. marca 1984, 
pustno rajanje v hotelu Bela 
krajina. Spomnimo se lan
skoletnega: bilo je zabavno,

vu bo toliko dobitkov, kot jih 
ni bilo še nikoli, za srbeče 
pete bo igral ansambel, 
prireditelji obljubljajo dr- 
žabne igre itd.

Razmislimo, našemimo se

Pust širokih ust
duhovito, noč je minila (ali pa tudi ne) in pridimo,
mimogrede. Letos bo še Zdrave zabave nam še kako
boljše. manjka v teh težkih in na-

Najzanimivojše tri maske pornih časih,
bodo nagrajene, na srečolo-

reprodukcijski material, us
posobitev delavcev in zagoto
vila prodajo. M ladi so si mora
li le najti prostor, pri tem pa 
jim  je pomagala krajevna 
skupnost Dobanovci. Ta to 
varna bo v kooperantskem 
razmerju z obutveno indust
rijo  Beograd, vendar ne kot 
njena proizvodna enota.

Tovarni Beograd bo poma
gala odpravlja ti tako imeno
vana ozka grla, torej bo pr
o izvodni program povsem us
klajen s potrebami obutvene 
industrije Beograd. Poleg te 
tovarne sta mladim z de
narjem, v glavnem za adapta
cijo, pomagala mladinska zad
ruga Beograd in sis za zaposlo
vanje mesta.

Mala 
skladišča 
energije

Ker si za
zdaj človeštvo še ni om islilo  
velikih shranjevalcev električne 
energije, ampak samo razme
roma majhne akumulatorje za 
avtom obile, nam lahko slednji 
pridejo še kako prav v času re
dukcij. Iz avtomobilskega akumu
latorja seveda ne moremo 
potegniti to liko  energije, da bi 
nam poganjal vrtalne stroje ali 
pral perilo (če bi ga že do tega s 
pre tvorn iki p ris ilili, potem bi 
bilo njegovo delo sila k ra tko t
rajno), lahko pa nam pomaga 
pri razsvetljavi in celo spre
m ljanju televizijskega progra
ma.

Vsi tisti, ki so si pred hladni
mi dnevi om is lili nove avto
mobilske akumulatorje in stare 
azvrgli, so naredili napako. 
Takšen akum ulator, ki sicer ni 
več sposoben pošteno vrteti 
zaganjača, je še vedno lahko 
koristen pripomoček za raz
svetljavo, ki ga ne obreme
njuje tako kot zaganjač. V tem 
primeru gre za takorekoč nor
malno oslabele akumulatorje, 
kajti tisti, ki so b ili brez. vode 
in prisiljeni vrteti zaganjač, 
imajo lahko zvite in torej 
poškodovane plošče v celicah. 
Takšni so seveda slabši, pa 
k ljub  temu še vedno uporabni.

Napeljati žice od akumu
latorja do žarnic, ki naj bo v 
stanovanju postavljen na ko li- 
ko rto liko  prezračevanem pro
storu, je tako preprosto opra
vilo (če imamo na voljo seveda 
dovolj žice), ki ga zmore vsak 
osnovnošolček, ki obiskuje 
tehnični pouk. Ker pa gre pri

takšnih napeljavah za bolj 
oslabele primere akum ulator
jev, nanje ni p riporočljivo  p ri
k ljuč iti preveč močne avtomo
bilske žarnice (žarometne imajo 
nazivno moč 45 W), ampak ra
jši nekaj manj močnih, na 
primer tr i primerke 15 vatnih. 
Vse pa je seveda odvisno od te
ga, ko liko  časa bodo te žarnice 
svetile. Ob eni manjši p ri
ključeni žarnici pa si lahko 
privoščimo tudi spremljanje 
televizijskega programa, seve
da prek manjših televizorjev, 
ki im ajo 12 vo ltn i priključek.

Od iskrin ih izdelkov črno- 
belih prenosnih televizorjev 
imajo priključek za 12 V tip i 
T rim , Jasna in stara (ta sedaj 
ni več v prodaji) M iniarama. 
Treba je imeti vsaj tripo ln i vtič 
(na aparatu je vtičnica 5 — 
polna) in po priloženi skici, ki 
je tudi v navodilih, prispajkati

dve žici. Pri tem pa je treba 
paziti na polariteto, se pravi 
pozitivni in negativni pol. Še 
najbolje je, če uporabimo 
rdečo za + in modro za -  vod. 
Na samem akum ulatorju pa ni 
težko najti pozitivnega in ne
gativnega svinčenega „čepa".

Za bolj nove kot stare aku
mulatorje velja, da jih ne 
smemo izprazniti na manj kot 
10,8 voltno napetost, se pravi 
največ do 1,8 voltov po vsaki 
celici. Za akum ulator pa je 
prav vseeno, če na primer ta
kšnega, ki ima 50 Ah, polnim o 
z 1 amperom 50 ur, ali s tokom 
5 amperov 10 ur. Od 1 kW h, ki 
nam jo  pri polnjenju pokaže 
števec, sicer izkoristim o le 40 
odstotkov energije, vendar so 
k ljub temu stroški polnjenja v 
nočni ta rifi izredno nizki in po 
bežnem računu nanesejo 3 do 
4 dinarje.


